
2
www.telegrafonl ine.ro

9 martie 2017Actualitate

Cresc salariile, crește și puterea de cumpărare

În colaborare cu SMURD

Șaguniștii se
pregătesc să acorde
primul ajutor!

Acordarea primului ajutor este extrem de
importantă. Dacă ești la locul unde s-a produs un
accident/incident, poți salva viața unui om, condiția fiind
să știi să procedezi corect. Universitatea „Andrei
Șaguna” din Constanța (UAȘ) este prima instituție de
învățământ superior din România în cadrul căreia se
desfășoară, încă de anul trecut, cursuri de prim ajutor în
colaborare cu SMURD (Serviciul Mobil de Urgență,
Reanimare și Descarcerare). În acest an universitar,

cursurile pentru prima grupă de studenți s-au încheiat
săptămâna trecută și o altă grupă va fi pregătită până la
sfârșitul lunii martie. Au ales să participe studenți de la
toate facultățile și specializările UAȘ, cei care vor să se
implice competent în salvarea de vieți, informează
universitatea. Instructorul cursului este plutonierul major
Adrian Mavromalidi, student al Universității „Andrei
Șaguna”, în anul III, la Facultatea de Psihosociologie,
decorat cu Medalia „Meritul Sanitar” de președintele
României, Klaus Iohannis, „în semn de apreciere pentru
înaltul profesionalism dovedit și rezultatele remarcabile
obținute în executarea misiunilor încredințate, pentru
întreaga carieră dedicată salvării de vieți omenești”.
Studenții șaguniști au învățat de la specialist cât de
importantă este implicarea salvatorilor voluntari în
timpul ce se scurge până la sosirea echipajelor
specializate și cum să ofere primul ajutor în caz de
urgență. Cursanții au beneficiat de logistica de instruire
folosită și pentru angajații SMURD (manechinul care

ţine locul pacientului) și au simulat modalitățile de
salvare a persoanelor conștiente sau inconștiente în
cazuri de stop cardio-respirator, hemoragii, fracturi,
crize epileptice, arsuri sau electrocutări. De asemenea,
a fost subliniată importanța asigurării locului
accidentului și managementului acestuia, a acordării
primului ajutor psihologic și a alarmării la 112. În timpul
cursului s-a lucrat pe cazuri concrete, s-a răspuns la
întrebările „ce fac?”, „cum fac?” și „de ce fac acest
lucru?”, au fost imaginate diferite cazuri de urgență care
se pot întâmpla la școală sau în familie și au fost
căutate soluțiile potrivite. La cursul următor vor fi
simulate și acțiuni mai laborioase și spectaculoase, cum
ar fi descarcerarea unui rănit dintr-o mașină accidentată
și evacuarea unei clădiri (sediul UAȘ) în cazul unei
situații de urgență. Activitatea de formare a civililor de
către fundația SMURD se face pe bază de voluntariat,
instructorii fiind în afara programului de muncă, astfel
că studenții șaguniști beneficiază gratuit de acest curs. 

Cum influențează legea salarizării
bugetarilor veniturile din mediul privat

Ce decizie s-a luat în
legătură cu numărul
de paturi din spitale?

Numărul de paturi din unele secții de
spitale a fost și este un subiect mult discutat.
Deși normele UE impun un anumit număr de
paturi la o anumită populație, medicii susțin că
numărul este mic și că, de multe ori, se văd
nevoiți să spitalizeze chiar și câte doi pacienți
într-un pat. Pur și simplu nu au ce face în unele
situații. Sau mai există situația ca într-un salon
să fie puse mai multe paturi. Se întâmplă
aceste situații nepermise în multe spitale din
România, inclusiv în cele din Constanța. Cea
mai mare unitate sanitară din județ - Spitalul
Clinic Județean de Urgență ”Sf. Apostol Andrei”
din Constanța - are perioade când multe secții
sunt supraaglomerate, printre ele numărându-
se și cea de Pediatrie. 

n NU SUNT MODIFICĂRI n Numărul
anual de paturi din rețeaua de spitale publice și
private din România pentru care casele de
asigurări de sănătate pot încheia contracte de
furnizare de servicii medicale spitalicești în
perioada 2017-2019 va fi menținut la nivelul

actual, respectiv 119.579 de paturi, a anunțat
Guvernul, într-un comunicat. Decizia a fost
luată în 8 martie, printr-o Hotărâre prin care s-a
aprobat Planul național de paturi pentru
perioada menționată. ”Numărul total de paturi
la nivel național include paturile din secțiile de
spitalizare continuă pentru afecțiuni acute,
respectiv pentru afecțiuni cronice, din sanatorii
și preventorii. Nu sunt incluse aici paturile
aprobate pentru pacienții care se află în
executarea unei măsuri educative ori de
siguranță privative de libertate, precum și
paturile din penitenciarele-spital. La stabilirea
Planului național de paturi s-a avut în vedere
nevoia de creștere a eficienței și calității
serviciilor medicale și asigurarea accesului
echitabil al populației la serviciile medicale.
Pentru acest număr de paturi se vor putea
deconta serviciile medicale”, potrivit
documentului citat. Detalierea anuală pe județe
a numărului total de paturi se face prin Ordin al
ministrului Sănătății, cu avizul prealabil al
Ministerului Dezvoltării Regionale și
Administrației Publice și al celorlalte ministere
și instituții cu rețea sanitară proprie. (A.G.)

Pe scurt.

Chiar și atunci când Guvernul nu negociază cu
sindicatele, legea salarizării bugetarilor
reprezintă principalul subiect de discuții în

spațiul public. De această dată, atenția a căzut asupra
mediului privat și a felului în care acest sector este
influențat de creșterile salariale de la stat. Dacă, în ultima
vreme, au tot existat speculații cu privire la faptul că noul
proiect al salarizării îi împovărează pe cei din sectorul
privat, care sunt nevoiți să suporte cheltuieli mai mari
pentru a-și plăti angajații, ministrul Muncii, Lia Olguța
Vasilescu, a venit cu lămuriri care i-ar putea liniști pe
administratorii de societăți comerciale. Ea a spus că, prin
proiectul de creștere a salariilor, 1,5 milioane de români vor
ajunge în clasa medie, ceea ce înseamnă că puterea de
cumpărare crește, ceea ce ajută la dezvoltarea mediului
privat. La asta se adaugă faptul că legea salarizării va fi
aplicată concomitent cu măsurile de relaxare fiscală
destinate agenților economici. „Am scăzut TVA la 19%,
18% de anul viitor, iar la alimente este de 9%. Contribuţiile
au scăzut cu 5% într-un an, la fel și impozitul pe dividende
și accizele, iar taxa pe construcţii speciale în 2017 a
devenit zero. Anul viitor, contribuţiile vor scădea la 35%,
impozitul pe venit, care azi e 16%, scade la 10% la salariile
peste 2.000 şi zero sub 2.000 de lei. Angajatorul acum
plăteşte ceva, iar când nu va mai plăti taxele, va putea
trece banii în salariile angajaților”, a spus Lia Olguța
Vasilescu.

NOUA LEGE A SALARIZĂRII, BAZATĂ PE FUNCȚII,
GRADE ȘI GRADAȚII

După ce s-au făcut tot felul de speculații pe marginea
proiectului de lege privind salarizarea unitară, ministrul
Muncii, Lia Olguța Vasilescu, a venit miercuri cu precizări
extrem de importante, care schimbă aproape radical modul
cum vor fi plătiți angajații din sistemul public. Concret,
aceasta a declarat, citată de agerpres.ro, că noua lege a
salarizării nu se va mai baza pe clase de salarizare, ci pe
funcții, grade și gradații, proiectul urmând să fie adoptat
până la 1 iulie. „Legea este modificată față de variantele

care au tot fost tot prezentate publicului. Noi am fost foarte
atenți să nu ieșim din proiecția de 32 de miliarde de lei.
Legea schimbă foarte multe principii“, a declarat Olguța
Vasilescu în deschiderea ședinței de Guvern de miercuri.
Ministrul Muncii a punctat că, din 2018, primii bugetari care
vor avea salariile majorate în totalitate sunt cei din sistemul
sanitar. „La ceilalți urmează să se facă gradual, în următorii
patru ani. Avem, de asemenea, un fond de premiere de 5%,
care este la dispoziția ordonatorului de credite, dar acești
bani nu pot fi dați decât în acord cu sindicatele“, a punctat
Olguța Vasilescu, citată de Agerpres.

CUM SUNT CALCULATE INDEMNIZAȚIILE
DEMNITARILOR, PRIMARILOR ȘI VICEPRIMARILOR

Ministrul Muncii a mai declarat că în noua lege a
salarizării unitare va exista un capitol separat referitor la
veniturile demnitarilor, primarilor și viceprimarilor. Olguța
Vasilescu a punctat că indemnizațiile acestora se vor
calcula începând cu salariul mediu pe economie. „De ce
am făcut acest lucru? La toți ceilalți bugetari se pornește de
la salariul de bază, la care se adaugă sporurile. Or,
demnitarii, primarii și viceprimarii au indemnizații care nu
cuprind niciun fel de sporuri, nici măcar sporul de vechime,
și atunci, ca să fie pe o bază corectă pentru toată lumea, s-
a optat pentru această variantă“, a explicat Olguța
Vasilescu. Cert este că până în anul 2021 vor fi corectate
toate inechitățile din sistemul de salarizare. Ministrul Muncii
a precizat că, după consultările avute luni și marți cu
reprezentanții sindicatelor din apărare, ordine publică și
Sănătate, vor urma noi negocieri, joi, cu sindicatele din
Educație, vineri cu reprezentanții federațiilor din instituțiile
de cultură, iar săptămâna viitoare și cu alți actori sociali.
„Până în 2021 considerăm că se vor corecta toate
inechitățile care sunt, la ora actuală, în sistemul de
salarizare, iar după 2021, legea fiind pusă la punct, în
sensul că tot sistemul de salarizare este pus la punct pe
baze corecte, va urca fiecare bugetar în parte cu rata
inflației. Deci absolut toți bugetarii vor avea parte, după
2021, de o creștere egală“, a spus Olguța Vasilescu.


